
Information in relation to the joint communication of the Special Procedures of 
the United Nations Human Rights Council (the Independent Expert on minority 

issues and the Special Rapporteur on contemporary forms of racism, racial 
discrimination, xenophobia and related intolerance) 

 
 

 The joint communication of the Special Procedures of the United Nations 
Human Rights Council concerning the events involving Roma people, which 
allegedly took place in Uzhgorod, was examined by relevant central bodies of the 
executive power of Ukraine and by the Transkarpathia Regional Administration. 
 
 Taking into account the results of a thorough examination of the issue at hand, 
the Transkarpathia Regional Administration indicated that the region had been 
witnessing recently a significant increase in the numbers of persons belonging to 
Roma nationality due to the natural increase in Roma population and the internal 
migration. 
 
 Local authorities have been taking comprehensive measures to solve the issue 
of building settlements for persons belonging to Roma nationality, providing them 
with proper housing and living conditions and improving social infrastructure in the 
areas where they live. This is being done within the framework of the Program 
“Roma population of Transkarpathia, 2012 – 2015”. 
 
 Unfortunately, some Roma families arbitrarily take possession of plots of land 
and build or erect there temporary housing without any relevant permits. 
 
 In particular, such situation arose in Uzhgorod where Roma people arbitrarily 
built homes on the local dike, in the protected area of the river Uzh and in the area of 
Granite and Telmann streets in the Radvanka neighborhood of Uzhgorod. 
 
 In order to settle this issue a Special Commission was established by Decision 
№ 318 of the Mayor of Uzhgorod dated August 20, 2013. The Commission 
investigated all the circumstances of relevant cases and took measures to settle the 
situation in accordance with the procedure established in the Ukrainian legislation. 
Through an extensive search for a consensus an agreement was reached not to evict 
Roma people from their houses built on the aforementioned lands. At the same time 
the Roma were requested to leave voluntarily the area around the dike, which they 
had seized illegally, as well as the area of Telmann street where, according to the 
master plan of the development of the city, the local authorities intend to build a road. 
Eventually, the Roma moved out of the area of Telmann street and, as of today, the 
area is free of their presence. At the same time, Roma people who live on the territory 
of the dike and who had built housing there illegally thus breaching the Law of the 
Ukraine “On regulating urban development activities” were not evicted from their 
homes.  
 
 As for the situation around temporary settlement in city of Hust, according the 
Transkarpathia Regional Administration, the Roma illegally seized reserve lands of 
the City Council in the area of Krajnjaya street (0.93 hectares) and Gvardejskaya 
street (4.2 hectares) and built there more than 50 homes. There are many instances 
when the Roma illegally connected their homes to the local electricity grids 



completely ignoring all technical norms and requirements and the need to sign 
relevant contracts with utility companies. The local authorities are trying to find a 
mutually acceptable solution to this problem.  
 
 Health care and medical assistance are provided to Roma people in the 
Transkarpathia Region in accordance with Order № 728 of the Ministry of Health of 
Ukraine “ On preventive medical examination of the population” dated August 27, 
2010, Order № 149 of the Ministry of Health of Ukraine “On adopting clinical 
protocol for medical care of children of up to three years old” and other relevant 
orders of the Health Department of the Regional Administration. In particular, in 
order to prevent viral infections, smocking, alcohol abuse and emergence of 
uncontrolled infectious diseases as well as to improve reproductive health of the 
Roma women professional medical staff and volunteers have been systematically 
conducting comprehensive sanitary and hygiene activities and relevant campaigns in 
the Roma communities.  
 
 As for the education of Roma children, education management bodies of the 
Transkarpathia Region and teaching staff of general secondary and high schools have 
been making a lot of efforts to ensure that as many Roma children as possible attend 
secondary schools and complete their general education. 
 
 This work is being done because Roma students of middle and senior classes 
often miss school. In order to improve the situation school teachers work with the 
leaders of the Roma communities to raise the awareness and responsibility of parents 
or individuals replacing parents with respect to the need for their children to attend 
school on a regular basis; they also conduct systematic sensitization campaigns about 
importance of education among local Roma population. 
 
 As for the social protection of the Roma people, labor and social protection 
bodies of the Transkarpathia Region take care of families with children, low-income 
families, persons with lifelong disabilities and handicapped children in the local 
Roma communities and provide them with state welfare allowances and grants in 
accordance with the existing legislation. 
 
 Speaking of national legislation aimed at protecting and promoting the rights 
of persons belonging to the Roma ethnic minority, it should be noted that the 
legislation of Ukraine guarantees to all citizens equal rights and freedoms without 
distinction of any kind, such as race, sex, nationality, religion, social origin, 
convictions and social status. Equality of citizens before the law in all areas of 
economic, social, political and cultural life is enshrined in Article 24 of the 
Constitution of Ukraine: “Citizens shall have equal constitutional rights and freedoms 
and shall be equal before the law. There shall be no privileges or restrictions based on 
race, skin color, political, religious, and other beliefs, gender, ethnic and social origin, 
property status, place of residence, linguistic or other characteristics”. 
 
 Equality of citizens before the law and prohibition of discrimination on the 
basis of ethnic origin and race are also recognized in the following normative and 
legal acts: 
 

- Code of Administrative Legal Proceedings of Ukraine 



- Civil Procedural Code of Ukraine 
- Civil Code of Ukraine 
- Declaration of the rights of nationalities of Ukraine 
- Law of Ukraine “On National Minorities in Ukraine” 
- other legislatives acts of Ukraine  

 
The following instruments and agreements are also part of the legal foundation 

underlying Ukrainian policy in the area of eradication of all forms of racial 
discrimination: 

 
- international human rights agreements ratified by Ukraine; 
- interstate and interagency agreements which directly or indirectly regulate 

the status of ethnic groups in the economic, cultural, political and other 
areas; 

- resolutions and recommendations of the international organizations of 
which Ukraine is a member.  



 
 

Информация относительно совместного запроса  
специальных процедур  

Совета ООН по правам человека  
(Независимого эксперта по вопросам меньшинств  

и Специального докладчика по вопросам современных форм расизма, 
расовой дискриминации, ксенофобии и связанной с этим нетерпимости) 

 
Обращение специальных процедур Совета ООН по правам человека  

относительно лиц ромской национальности, якобы имевшее место в 
г.Ужгород, было рассмотрено соответствующими центральными органами 
исполнительной власти Украины и Закарпатской областной государственной 
администрацией. 

По результатам изучения вопроса по существу, Закарпатская 
облгосадминистрация проинформировала, что в последнее время в области 
наблюдается существенное увеличение численности лиц ромской национальности за 
счет естественного прироста и внутренней миграции.  

Местной властью применяются комплексные меры по дальнейшему 
решению вопроса обустройства поселений лиц ромской национальности, 
создания надлежащих жилищно-бытовых условий, совершенствование 
социальной инфраструктуры в местах их проживания. Решение этих вопросов 
происходит в рамках программы «Ромское населения Закарпатья» на 2012-2015 
гг. 

К сожалению, часть ромских семей самовольно захватывает земельные 
участки, на которых без соответствующих разрешительных документов строит или 
устанавливает временные сооружения. 

Такая ситуация, в частности, возникла в г.Ужгород при самовольном 
строительстве ромами жилья на водозащитной дамбе, застройке в водоохранной 
зоне реки Уж, в районе улиц Гранитной и Тельмана микрорайона Радванка 
г.Ужгород.  

С целью урегулирования данного вопроса распоряжением Ужгородского 
городского председателя от 20.08.2013 № 318 была образована Cпециальная 
комиссия, которой проведена проверка обстоятельств и приняты меры для 
разрешения ситуации в порядке, установленном законодательством Украины. 
Путем поиска консенсуса, была достигнута договоренность о не выселении 
ромов из указанных территорий. В то же время ромам было предложено 
добровольно освободить захваченную придамбовую зону, а также застроенную 
территорию по ул.Тельмана, где, согласно генеральному плану города, будет 
пролегать дорога. На нынешнем этапе ромами была освобождена самовольно 
застроенная часть ул.Тельмана. Из построенных на водозащитной дамбе с 
нарушением Закона Украины «Об урегулировании градостроительной 
деятельности» жилых домов ромы не выселены.  

Относительно ситуации, которая возникла во временном поселении 
г.Хуст, как сообщили в Закарпатской облгосадмигистрации, ромами были 
самовольно захвачены земли запаса городского совета по ул.Крайняя 
площадью 0,93 га и ул.Гвардейская площадью 4,2 га. На этих землях 
возведено более 50 сооружений. Имеют место неединичные факты 



2 
 

самовольного подключения зданий к электросетям без технических условий и 
договоров на электроснабжение. Местные власти пытаются достигнуть 
взаимоприемлемого решения вопроса. 

Обеспечение охраны здоровья и оказание медицинской помощи ромам в 
Закарпатской области осуществляется в соответствии с приказами Министерства 
здравоохранения Украины от 27.08.2010 № 728 «О диспансеризации населения», 
от 20.03.2008, № 149 «Об утверждении клинического протокола медицинского 
ухода за здоровым ребенком в возрасте до 3 лет» и соответствующих приказов 
Управления здравоохранения облгосадминистрации. В частности, с целью 
осуществления профилактики вирусных инфекций, табакокурения, 
злоупотребления алкоголем, предотвращения возникновения неуправляемых 
инфекционных заболеваний, а также улучшения репродуктивного здоровья 
ромских женщин медицинскими работниками и волонтерами систематически 
осуществляется комплекс мероприятий санитарно-гигиенического направления. 

Что касается образования ромских детей, то органами управления 
образованием Закарпатской области, педагогическими коллективами 
общеобразовательных учебных заведений проводится работа по увеличению 
количества ромских детей, завершающих обучение в общеобразовательных 
учебных заведениях. 

Такая работа проводится с учетом того, что среди учеников-ромов 
средних и старших классов имеют место частые пропуски. С целью 
воздействия на ситуацию, педагоги учебных заведений сотрудничают с 
лидерами ромских поселений для повышения ответственности родителей или 
лиц, их заменяющих, к систематическому посещению детьми школьных 
занятий, а также проводят разъяснительную работу о важности получения 
образования. 

Что касается социальной защиты ромов, то органами труда и 
социальной защиты населения Закарпатской области в соответствии с 
действующим законодательством своевременно обеспечивается назначение и 
выплата государственной помощи семьям с детьми, малообеспеченным семьям, 
инвалидам с детства и детям-инвалидам из числа ромского населения. 

Относительно национального законодательства,  направленного на 
защиту и поощрение прав лиц, принадлежащих к ромскому этническому 
меньшинству, следует отметить, что Законодательство Украины гарантирует 
всем гражданам одинаковые права и свободы относительно равенства перед 
законом независимо от расы, пола, национальности, языка, отношения к 
религии, социального происхождения, убеждений, общественного статуса. 
Равенство граждан перед законом во всех сферах экономической, социальной, 
политической и культурной жизни закреплено статьей 24 Конституции 
Украины: "Граждане имеют равные конституционные права и свободы и 
равны перед законом. Не может быть привилегий или ограничений по 
признакам расы, цвета кожи, политических, религиозных и иных убеждений, 
пола, этнического и социального происхождения, имущественного состояния, 
места жительства, по языковым или иным признакам". 
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 Равенство граждан перед законом и запрет дискриминации по 
этническим и расовым признакам зафиксированы также в следующих 
нормативно-правовых актах: 

- Кодексе административного судопроизводства Украины  

- Гражданском процессуальном кодексе Украины 

- Гражданском кодексе Украины 

- Декларации прав национальностей Украины 

- Законе Украины "О национальных меньшинствах в Украине" 

- других законодательных актах Украины 

Также частью правовой базы политики Украины в области 
ликвидации всех форм расовой дискриминации являются: 

- международные соглашения в области прав человека, 
ратифицированные Украиной; 

- межгосударственные и межведомственные соглашения, прямо 
или косвенно регулирующие статус этнических групп в экономической, 
культурной, политической и других сферах; 

- резолюции и рекомендации международных организаций, членом 
которых является Украина. 

 


